
 

 

 
 

 

Dnes je důležitý den pro evropskou jednotu.  
 
Dopoledne měl Evropský parlament tu čest přivítat prezidenta Zelenského, 
opravdový příklad odvahy, statečnosti a houževnatosti ukrajinského lidu. 
Prezident Zelenský hovořil z naší sněmovny, ale jeho slova zněla po celé Evropě. 
Byla silným poselstvím o jednotě a připomněla nám, že boj o Ukrajinu není pouze 
bojem o území, ale je rovněž zápasem za obranu našich sdílených hodnot.  
 
Brzy uplyne rok od chvíle, kdy Rusko protiprávně napadlo svrchovanou a 
nezávislou Ukrajinu. Můžeme být hrdi na naši plnou solidaritu s ukrajinským 
lidem. 
 
Ale válka na Ukrajině stále probíhá. Nemůžeme podléhat únavě z války – to je 
to, v co Kreml doufá. Chce vyčerpat naše systémy a naši trpělivost.  
 
Ukrajina potřebuje ještě více podpory.  
 
Ukrajina potřebuje zbraně. V této příští fázi války bude třeba více těžkých zbraní. 
Je třeba projednat dodání tanků, letadel a obranných systémů s dalekým 
dosahem a musíme přitom jednat rychle. Není čas podléhat sebeuspokojení.  
 
Jedině tak můžeme pomoci dosáhnout míru. Míru a důstojnosti. Míru a svobody. 
Míru a spravedlnosti.  
 
Ukrajina je Evropa. V loňském roce jsme přijali historické rozhodnutí udělit statut 
kandidátských zemí EU Ukrajině a Moldavsku. Nebyl to pouze symbolický akt, 
ale pevné uznání, že místo Ukrajiny je v Evropské unii. Musíme být připraveni 
dostát svému slovu. Ukrajina dosáhla pozoruhodného pokroku, pokud jde o 
tempo reforem. Doufám tedy, že přístupová jednání by mohla začít co nejdříve, 
pokud Ukrajina splní všechna nezbytná kritéria. 
 
Loňský rok nám rovněž ukázal, jak spolupracovat při řešení výzev, které přinášejí 
velké pohyby lidí. Prokázali jsme, že to dokážeme. 
 
Rok po roce, jedno volební období za druhým, se před námi, vždy znovu a znovu, 
objevovala výzva migrace, a přesto se nám nepodařilo shodnout se na nějakém 
dlouhodobě udržitelném přístupu.  
 



 

 

 
 

Vím, že všichni čelíme pokušení řešit to na vlastní pěst. Autokraté to vědí. 
Cynikové na to sázejí. Právě v těchto těžkých chvílích musíme nejvíce odolávat 
tomuto pokušení.  
 
Jde mi o jedno: existují výzvy, které vyžadují evropskou reakci. I když jde o 
složitou a mnohotvárnou otázku, musíme a můžeme najít dohodu, která daleko 
překoná krátkodobý horizont. 
 
S Evropským paktem o migraci a azylu již máme k dispozici plán:  
 

 Nedávno proběhla řada diskuzí o posílení našich vnějších hranic, což je 
správné. Nesmíme však zapomínat, že již můžeme začít tyto otázky řešit a 
současně usilovat o zachování integrity schengenského prostoru pomocí 
dohody o nařízení o azylovém řízení a screeningu. 
 

 Hovořili jsme o tom, jak vyřešit otázku dalších přesunů osob a účinné 
solidarity. Odpovědi na tyto debaty však mohou přinést dohody o systému 
Eurodac a nařízení o řízení azylu a migrace.  
 

 Rovněž hovoříme o vnější dimenzi a úsilí, jež vyvíjíme s klíčovými třetími 
zeměmi. S touto diskusí se přitom počítá již v nařízení o řízení azylu a 
migrace. Musíme rovněž více hovořit o navracení. Je bezpečně navraceno 
příliš málo lidí, kteří by takto bez rizika měli a mohli být navraceni. Je těžké 
to vysvětlit naší veřejnosti. Můžeme to dělat lépe. Můžeme zajistit, aby 
byly naše prostředky věnovány lidem, kteří to nejvíce potřebují.  
 

 Pakt o migraci může mít dokonce větší dosah, než všechny tyto otázky. Ve 
své ucelené podobě počítá také s krizovými situacemi, vyšší mocí a dalšími 
nepředvídatelnými okolnostmi.  

 
Nemůžeme proto věnovat méně pozornosti následující otázce: dokončení 
reformy legislativního rámce pro azyl a migraci před koncem tohoto volebního 
období.  
 
To je závazek, který Evropský parlament a pět střídajících se předsednictví v 
Radě přijaly vůči evropským občanům v září loňského roku. Jakákoli debata 
mimo tento rámec se bude snažit tuto reformu pouze oddálit - nebo dokonce jí 
bránit. 
 



 

 

 
 

Nesmíme ztrácet čas. Je nezbytné, aby jednání mezi oběma spolunormotvůrci 
začala v příštích měsících, aby byl dostatek času na nalezení správné rovnováhy 
i přístupu, který bude humánní a spravedlivý vůči těm, kdo o ochranu žádají, 
pevný vůči těm, kdo na ni nemají nárok, a důrazný vůči těm, kdo zneužívají 
nejzranitelnější obyvatele naší planety.  
 
Víte stejně dobře jako já, že migrace je pouze jednou z výzev, jimž Evropa v 
současnosti čelí. V této době globální nestability, jež se projevuje vysokou inflací, 
drahými energiemi, potížemi hospodářských odvětví a tíživými účty za 
domácnost, musíme stavět na naší největší přednosti.  
 
Letos slaví třicáté výročí náš jednotný trh. Uvedené období přineslo více 
příležitostí pro lidi, podniky a spotřebitele, než jsme si kdy dokázali představit. 
To, že jsme největší demokratický trh na světě, posílilo ve světě naši pozici. I v 
době, kdy jsou zpochybňována naše evropská řešení. Dosud určujeme světové 
standardy. Protože lidé vědí, že naše otevřené společnosti a otevřené trhy 
fungují.  
 
Evropa toho může nabídnout daleko více, než sami věříme. 
 
Na tom můžeme stavět. Urychleme investice v Evropě, aby se evropské 
hospodářství vrátilo na cestu stabilního růstu a dále se zvýšila naše 
konkurenceschopnost. Nemusíme vymýšlet nic nového, máme již připravené a 
dostupné financování z nástroje NextGenerationEU. Spolu s přezkumem 
víceletého finančního rámce, jenž nám umožní přerozdělit finanční prostředky 
do tranší, které v době, kdy jsme o něm jednali, nebyly tak prioritní.  
 
Zrovna minulý týden se objevily zprávy, že energetické a elektrárenské 
společnosti dosáhly v roce 2022 rekordních zisků. Nyní je čas znásobit úsilí o 
zavedené daně z mimořádných zisků.  
 
Vím, že již dříve bylo přijato rozhodnutí, ale když se díváme na dodatečné příjmy 
v hodnotě přibližně 40 miliard eur pro jednu energetickou firmu v době, kdy 
občané a podniky potřebují podporu, je mi jasné, že jich stále ještě příliš mnoho 
propadá mezerami v systému.  
 
Podle nejnovějších prognóz bude Evropská unie v příštích pěti letech schopna 
spustit více obnovitelných zdrojů energie než za posledních dvacet let. Potřeba 
této transformace nepředstavuje hrozbu, nýbrž příležitost.  
 



 

 

 
 

Dnes dopoledne Parlament přijal postoj k nařízení EU o plynu a k poslednímu 
velkému dokumentu balíčku Fit for 55, směrnici o energetické náročnosti budov. 
Procházíme posledními fázemi přípravy regulačního rámce, jenž potřebujeme 
pro transformaci a na kterém jsme se dohodli v rámci evropského právního 
rámce pro klima.  
 
Evropská unie by se měla snažit získat konkurenční výhodu v celosvětovém 
měřítku tím, že se bude držet svých demokratických hodnot a bude prosazovat 
náš program v oblasti klimatu s regulačním rámcem přizpůsobeným našim 
potřebám.  
 
Přitom stále platí, co jsem řekla v prosinci: nesmíme dopustit, abychom se 
dostali na šikmou plochu protekcionistického závodu ke dnu. Nepotřebujeme se 
zabarikádovat. Naše ekonomika v průběhu let rostla právě proto, že jsme se 
usilovali o opak. 
 
Náš přístup funguje. 
 
To platí i pro naši snahu o zvýšení integrity, nezávislosti a odpovědnosti našich 
institucí. V této souvislosti vás s potěšením informuji, že jsme včera večer přijali 
první opatření v tomto směru, a jsem přesvědčena, že budeme pokračovat ve 
snaze obnovit důvěru v Parlament a v náš projekt. 
 
Na závěr mi dovolte vzdát hold Nicosu Anastasiadesovi, který po deseti letech 
ve funkci prezidenta Kypru brzy předá řízení země. Děkuji Vám za Vaši oddanost 
našemu evropskému projektu, věci míru a za vše, co jste v posledním desetiletí 
udělal pro regionální stabilitu. Váš nástupce má před sebou velkou výzvu.  
 
Děkuji Vám. 
 


